
עד היום שמורות לי הלחישות הרחמניות 

 האלה ליד האוזן.

כל זה אני מקדימה כדי שיידעו שגם המילים 

הקשות שאמר לא היו אלא מתוך רחמנות על 

כלל ישראל רחמנות על מצב הדור שירד 

 פלאים בנושא הזה.

 

 הכינוס בבית הבבא סאלי

אחת מקרובותיי אישה צדיקה ויראת אלוקים 

החלה לחבוש פאה זה בכלל לא דומה לפאות 

הייתה כמו כובע פרווה שיש היום אז הפאה 

 .ללא צורה וללא הדר זה מה שהיא חבשה

אבל אבא הקדוש הקפיד בדבר אסף את בנות 

המשפחה שהיו אז בבית זה היה בביתנו 

בשכונת בקעה בירושלים ודיבר בחום על 

הצניעות בין הדברים הוא אמר לנו אז 

  :בערבית

כל אישה שחובשת פאה על הראש שלה "

  ..."תדע שהיא מכינה לעצמה חומר בעירה ל

קשה לי להגיד את המילה הזאת הדברים 

מאוד השפיעו עלינו והנשים עברו לחבוש 

  .מטפחת צנועה בלי שייראו שערות בחוץ

 

 

 "אש של שערות לא כ"כ נורא"...

אם אני משווה "אחת הנוכחות אמרה אחר כך 

את הכאב של אש מכמה שערות אז זה לא 

פאה ובסוף לקבל נורא ללכת כל החיים עם 

  .ככה היא אמרה "אש קטנה

מאותו יום החל ראשה של אותה אישה לכאוב 

ולקדוח בייסורים קשים עד שלא הייתה יכולה 

לסבול את עוצם הכאבים בלית ברירה הלכה 

לאבא וביקשה ממנו סליחה על מה שאמרה 

 !באותו רגע שאבא מחל לה פסקו הכאבים
 

 משקרות לבבא סאלי?!

צריך לדעת כלל בחיים יש אמת ויש מה 

שרואים בעיניים לא תמיד מה שרואים איך 

 <ל"נ>המשך יבוא ב אנשים עושים זה האמת
 יש לכם שאלה? שלחו לנו  
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הכאב ניכר מתוך דבריכם ואין מה להוסיף 

אלא להביא את דברי בתו הרבנית יהודיוף כפי 

 שפורסמו בתשע"ט בגליון 'תור הזהב':
 

 עדות אותנטית

עברו מאז הסיפור הזה בערך חמישים שנה 

ובמשך הזמן הרושם דהה אנשים מדברים 

שהוא לא היה ולא נברא מנסים לקרר את 

  . ההשפעה שלו וזה חבל

כי אני הייתי נוכחת באותו מעמד ישבתי 

במחיצת מו"ר אבי עליו השלום ושמעתי את 

הכל לכן חשוב מאוד לשמור את הדברים 

 .בדיוק כפי שיצאו מפיו

 
 

 רחמנותו הגדולה של הבבא סאלי

קודם כל תדעו שאבא היה רחמן גדול אנשים 

באו אליו להתברך סיפרו על צרותיהם והוא 

 בוכה יחד אתם ממש עם דמעות 

פעם הביא לפניו בעלי עליו השלום שני אחים 

וסיפר שהם לא רואים מלידה אבא הסתכל 

עליהם וירדה לו דמעה גדולה ואחר כך עוד 

אחת ועוד אחת ממש מירר בבכי כשראה שני 

צעירים שלא רואים ואלו אנשים שלא הכיר 

 , קודם לכן

היה שם אדם נוסף שלא ראה אמר רבי אני גם 

לא רואה וגם אין לי ילדים אבא שאל אותו מה 

הוא מעדיף ראייה או ילדים והאיש העדיף 

 .ילדים לאחר שנה האיש נפקד

פעם אחת לא הרגשתי טוב ואבא ביקש שאבוא 

לביתו עד שאחלים כשנכנס לבקר אותי וראה 

שאני מרגישה הרבה יותר טוב ממש שמח 

בשבילי ביקש שנשתה ביחד לחיים לכבוד זה 

 . שהבראתי

פעם ביקש ממני להכין סעודה לכבוד אחד 

הצדיקים כשגמרתי הכל נכנסתי לחדר לנוח 

ועצמתי עיניים לאחר כמה דקות אבא עובר 

שם ורואה אותי נחה ואני שומעת אותו 

ממלמל ספק לעצמו ספק לאוזניי "כמה בתי 

עבדה קשה כמה התעייפה מהעבודות אה..." 

 השבוע בגליון

 זיע"א ליבו הרחמן של הבבא סאלי •

 רשמים מהכנס המיוחד 'טפח מעל' •

 חלק ה' איזה כיסוי גדו"י מעודדים? •

 מה ההבדל בין קטרוג לתוכחה? •

 עד כמה יש להוכיח? •

 קול קורא מגדולי הרבנים שליט"א •
 

 רשמים מהכנס המרגש והמיוחד 'טפח מעל'

 'משואות' באולם שהתיישבתי מהרגע: אני לא לבד

 לא שאני מכך ההתרגשות היתה בי התחושה שבערה

עוד מאות רבות של נשים שבחרו להיות 'טפח לבד. 

 .ובכולנו בוערת אש האמת מעל' ונמצאות סביבי

אנחנו לא עוד מישהי אחת שמנסה לעמוד לבדה מול 

אנחנו חומה . ושמו פאות זמנינו הר הגעש העצום

. 'גדולה שעומדת בעוצמה ובוערת באהבת ה

 .התחושה הזו הלכה והתעצמה לאורך כל הארוע

, זמנינו פאות נגד הרבנים לדברי תמיד כשהקשבתי

אני והעלון, או כשבאתי , והטלפון אני, לבד הייתי

 ,לכנסים שחששו להגיד מה הנושא מראש

תחושה של  .קצת חמצמצה תמיד התחושה היתה

 ?אולי יש אמת בצד השניאחת מול רבים, אולי ואולי, 

ישבתי ומסביבי כאלף נשים,  וכאן בכנס העוצמתי הזה

הסתכלתי  וכולנו ביחד שומעות את דברי הרבנים

סביבי ושפשפתי עיניים, כן, זה אמיתי, כולנו כאן 

כולנו יחד שומעות  ,שומעות ביחד את דברי הרבנים

את הרבניות, הפאנית לשעבר, והניגון שהצית את 

כששומעים ביחד, קל יותר לקבל כח פנימי . הלב

להיות בטוח בצדקת דרכי, להרים את הראש )טפח 

ולהודות לה' ששם חלקי בין חובשות  מעל(

 .המטפחות, ולא ככל המונם

הערב היה מושקע ומחזק, עבר כבר שבוע והחיזוק, 

דרשתי קרבתך,  .התפילה והשירים עדיין מלווים אותי

  ...בכל ליבי

 .כאלו כנסים ועוד עוד ויעשו והלואי המארגניםאשרי 

 בני ברק מ.נ.

 תגובות

 : "למה לקטרג על עם ישראל"26תגובה לגליון 

ב"ה מצויין! דברי טעם ודעת המשמחים את הלב 

 .ומחזקים את השכל

לגבי הקטרוג, אנשים לא יודעים, מה זה קטרוג  -הערה 

 .ומה זה תוכחה

נקרא קטרוג? רק אם אם אני מדבר על עוונות, אז מה  

אני אומר לה' את העוונות של עם ישראל ואומר לו: 

 !בניך חטאו! זה נקרא קטרוג

אם אני מדבר עם עם ישראל על העבירות זה נקרא 

תוכחה ומחאה. וזה דבר רצוי ולא נקרא קטרוג! 

 !אדרבה זה מה שממתיק את הדינים

אנשים אין להם מושג, וכל הזמן מתבלבלים בין שני 

המושגים. חושבים שאם מזכירים לעם ישראל את 

אז זה נקרא  -עוונותיהם ומבקשים שיעשו תשובה 

קטרוג. ההפך הוא הנכון! זה נקרא תוכחה. קטרוג זה 

אך ורק אם אני מדבר כלפי שמיא, שאני אומר לבורא 

 .עולם את העוונות של ישראל

עם ישראל  -אבל אם אני מדבר וכותב לעם ישראל 

 נקרא זה. אסור זה - פאה לובשים אתם תתעוררו

כי אחרת אם זה  !לקטרוג קשר שום לזה ואין, תוכחה

 !כל הנביאים נקראים מקטרגים חס ושלום -היה כך 

מתי מצינו שהנביא נקרא מקטרג? זה שאמר להקב"ה 

את שעם ישראל עושה עבירות! כמו שמצינו אצל 

 .אליהו הנביא וישעיה הנביא
 י.מ.ל. )הפרטים המלאים במערכת(
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 או לא? מקשיבים ל'בבא סאלי' 

במוחי זמן רב, הרי ידועים    שכואבת לי זמן רב, שאלה  לכובד מערכת דעת גדולים:  

סאלי זי"ע, וכן כולם יודעים    הבבא מרן  סיפורים מסמרי שיער על גודל קדושתו של  

על רוח הקודש שדיברה מתוך גרונו באורח קבע. אז מדוע בנושא הזה של הצניעות  

ידי    שהובאואנשים פשוט מתעלמים מדבריו   'סידנא בבא סאלי' שנכתב על  בספר 

 חתנו הצדיק רבי יהודיוף זצ"ל? 

 תודה רבה ותמשיכו עם העלון המיוחד 



 

 מרן הגרש"ז אויערבך זצוק"ל

"עניתי לה: אני חייל בצבא של 

 ר' שלמה זלמן, והיא הבינה..."

 
"סיפר לי רבי יהושע (: 973)עמ' בספר נוקב מרגליות 

שמירת שבת כהלכתה' לפני  נויבירט זצ"ל מח''ס

חמישים שנה שאלה אותי רעייתי לפני החתונה 

 ,האם לכסות את השיער בפאה או במטפחת

ועניתי לה אני חייל בצבא של ר' שלמה זלמן' 

)הגרש''ז אוירבאך זצ''ל( והיא הבינה... מטפחת ולא 

 ...פאה'

 
 

 מרן הגרמ"י ליפקוביץ זצוק"ל

 "וגם אצלי הולכים ככה"

 
"מטפחת עדיף, וגם אצלי  :)עמ' קיח( דברי שלוםבספר 

הולכים במטפחת" )בשם בעמח"ס שלום באהליך 

 .ושבחה של תורה(

 
 

 מרן הגר"ש אויערבך זצוק"ל

ובזכות זה ישמרנו ד' יתברך "

 "מכל נגע ומחלה רח"ל

 
"בנות ישראל חזקו ואמצו ולא  :)סיון תשס"ד( במכתב

ליבוש מפני המלעיגים והמקררים החזירו עטרת 

יופי הצניעות על ראשיכם ותתברכו בשובע נחת 

דקדושה מבניכם ובנותיכם תוך בריות גופא ונועם 

 ד', ותתברכו בזה ובבא בכל מכל כל"
 

: "תחזקנה ידיכם, וכל הנזהרים )אדר תשס"ה( במכתב

בזה וילבשו על ראשם כמנהג מקדמת דנא ולא 

בפאה נכרית, שיזכו להרבה ברכה והצלחה בכל, 

ובריאות גופא, ושובע נחת דקדושה מכל צאצאיהם 

 תלמידי חכמים יראי ד',  שיהיושיחיו 

ובזכות זה ישמרנו ד' יתברך מכל נגע ומחלה רח"ל, 

ואך בריאות שלמה ונועם ד' יהא עלינו כל הימים, 

 .ונזכה ע"י כך לגאולה שלמה

 

 מרן הגר"נ קרליץ זצוק"ל

אחרי שנתעוררו שאפשר "

להכשל בזה בכמה איסורים 

 "חמורים

  

: "באתי בזה לחזק ידי הנשים )ט"ז אדר ב תשס"ה( במכתב

שהתחזקו לכסות ראשן בבגד ממש ולא בכיסוי 

 העשוי משערות, 

אחרי שנתעוררו שאפשר להכשל בזה בכמה 

איסורים חמורים. וראויים לברכה, והלואי שירבו 

 כמותן בישראל"

 

 הגאון הגדול רבי צבי ובר שליט"א

מהנדס אחד אמר הבית הזה "

ליפול, תוך כמה זמן עומד 

. ..אמר: זה בסדר רומהנדס אח

 "האם אתה תגור בבית הזה?

  

 'צניעות הלבוש' ו'כיסוי הראש' -כנס הילכתא ב

 : ירושלים כסלו תשפ"א

"שאל אותי פעם קרוב משפחה, למה אני מחמיר לא 

 לטלטל, יש מחלוקת, יש רבנים שמתירים. 

השבתי לו מעין השאלה: אני הולך לבנות בית, הולך 

לקנות דירה, מהנדס אחד אמר לי: תדע, הבית הזה 

תוך כמה זמן עומד ליפול, ומהנדס אחד אמר: זה 

 בסדר. האם אתה תגור בבית הזה? כמובן שלא, 

רוחניים אם יש לך ספק אם זה טוב או  םבענייניכך 

לא אז אל תעשה, כמו שאתה מתנהג בגשמיות כך 

 ות.תנהג ברוחני

ובנושא הצניעות ביחוד, שאנחנו יודעים שזה כל 

הבית, כל השראת השכינה, כל המוחלין על כל 

עוונותיו, כל העוה"ב, שהרי אפשר להיות בגן עדן 

עם שאול ושמואל, וזה כל הענין של כיסוי הראש, 

 שהרי צניעות מביאה השראת השכינה. 

אז כל אחד יחפש, גם מי ששמע מי שמתיר, אולי יש 

להחמיר, אולי יש להדר, להשתדל לעמוד בכל תוקף 

  ת...אך בדרך נעימה להשפיע בבי

יש פה קצת בעיה, שלא יודעים שזו בעיה רצינית, 

שכל עוה"ב תלוי בזה, אם יש עוה"ב או אין, זה תלוי 

בזה. לא יודעים כמה זה איסור חמור, אז אומרים זה 

 רק מנהג קצת של כמה מחמירים,

 גבריםל קווי חיזוק
 074-796-2285                ליבי ער

 073-347-9287      דברי רבותינו

 074-796-2328  הישכם אוהבים

 02-6647979   156ש. סוד החשמל

 נשיםל קווי חיזוק

 02-9945047   בראש ובראשונה

 073-383-5300          מעל הטבע

 03-306-5636            בראש אחד

 

 : נציב השבוע
 עדהדרור בן ג'נט וקרן בת  •

 כל הישועותו בקרוב זרע בר קיימא

 שמעון ידידיה בן קרן •
 את שמיםשיעלה בתורה ויר

 מוקד השידוכים הארצי

 למעוניינים בכיסוי מטפחת בלבד

074-796-4285 
השאירו פרטים ושדכנים מנוסים 

 יחזרו אליכם במקרה של התאמה

 מוקד התפילות
מייחלים לשינוי בביתכם אך 

ללא הצלחה? שלחו את שמכם 

ושם האם ובל"נ ת"ח יתפלל 

 עבורכם ללא תמורה!

 קול קורא מגדולי הרבנים שליט"א

  

  

  
 

: "והננו לחזק את "פאדר תש מתאריך קול קורא

אותן אשר עקב ההתדרדרות הנ"ל קבלו על עצמן 

בהסכמת בעליהן שלא לצאת בפאה כלל אלא רק 

 בכיסוי מבד, וחלילה להרפות ידי המתחזקים בזה. 

ואדרבה לעת כזאת אשר הפאות הולכות 

ומתרחקות מן הצניעות יש לשמוח ולברך על חיזוק 

 .זה, והלואי שירבו כמותן בישראל

 

 נ.ב 

כל פעם ופעם שנמנעים מחבישת הפאה הרי זו . 1

זכות ומצוה בפני עצמה, וכדברי מרן הגרי"ש 

 אלישיב זצוק"ל( 

. יש להקפיד בחבישת המטפחת לכסות את כל 2

 השערות, וכן שהכיסוי יהיה צנוע והולם.

 

 ישראל גנס

 צבי ובר

 שמאי קהת גרוס הכהן

 חיים שמרלר

 כל מודה על האמת יאשר את הנ"ל

 מנחם מנדל לובין

פשוט הוא שהמצב של הפאות צריך תיקון גדול 

וע"כ תחזקנה הנשים הצנועות שקבלו עליהן 

 ללבוש מטפחת

 עזריאל אויערבך

אשרי הנשים הצנועות שמשתדלות ביותר לשמור 

על דת יהודית בהידור וללא התחכמויות ובזכותן 

 נגאל בקרוב

 מאיר קסלר

 

 

תגובות, ציטוטים מגדולי : סיפורים, נשמח לקבל

ישראל, או כל מידע על חיזוק שנעשה בזכות 

 העלון
 )ניתן לקבל במערכת(. מקורות ניתן למצוא בקונטרס 'דעת גדולים' המלא

קופת העיר, ויקיפדיה, השבעתי קול הלשון, יופי יהודי, דרשו,  תמונות:

 אתכם, 

 

 חלק ה' •מה עדיף? ציטוטים נוספים מגדולי ישראל 

 


